

---

## Содержание

<i>Кузьмин А. В.</i> От составителя . . . . .	7
<i>Салмин С. А.</i> Престольные посвящения погостских церквей и динамика распространения клерикально-административной системы в Псковской земле в конце X–XV вв. . . . .	10
<i>Темушев С. Н.</i> К вопросу о характере взаимоотношений Полоцка и Пскова в XI в. . . . .	36
<i>Городилин С. В.</i> Ростовский княжеский дом и политическая жизнь Северо-Запада Руси в XIII — начале XIV вв. (К вопросу о рамках политического горизонта) . . . . .	46
<i>Кузьмин А. В.</i> Княгини Мария и Наталия Псковские (Спорные вопросы происхождения и биографии) . . . . .	75
<i>Васильев С. В.</i> Некоторые аспекты «преступления» и «наказания» по Псковской Судной грамоте и I Литовскому Статуту . . . . .	92
<i>Манохин А. А., Тарасов А. Е.</i> Псковская подборка 14 архиерейских грамот и отстранение «вдовых попов» в 1468 г. . . . .	104
<i>Печников М. В.</i> Был ли Псков одним из еретических центров в конце XV в.? . . . .	118
<i>Пономарёва И. Г.</i> Князь Иван Васильевич Стрига Оболенский . . . . .	129
<i>Салмина Е. В.</i> «Во озере ловища и исады» (Опыт локализации рыболовецких поселений в бассейне Псково-Чудского водоёма в XVI в. по письменным источникам и археологическим данным) [2 карты] . . . . .	145
<i>Авдеев А. Г., Донской Г. Г., Козуля А. С., Радеева О. Н.</i> Исад на р. Немолва и Псково-Печерский монастырь в XVII в. . . . .	165
Сведения об авторах . . . . .	176

---

## Contents

<i>Kuzmin A. V.</i> From the Editor . . . . .	7
<i>Salmin S. A.</i> Patronal Dedications of Pogost Churches and the Dynamics of Expansion of the Clerical-Administrative System in the Pskov Land in the Late 10 <sup>th</sup> — 15 <sup>th</sup> Centuries. . . . .	10
<i>Temushev S. N.</i> On the Nature of Relations Between Polotsk and Pskov in the 11th Century . . . . .	36
<i>Gorodilin S. V.</i> Rostov Princely House and the Political Life of the Rus' North-West in the 13 <sup>th</sup> — Early 14 <sup>th</sup> Centuries (on the Issue of the Limits of Political Hori-zons) . . . . .	46
<i>Kuzmin A. V.</i> Princess Maria and Natalia Pskovskie (Controversial issues of origin and biography). . . . .	75
<i>Vasilyev S. V.</i> On Certain Aspects of “Crime” and “Punishment” in the Pskov Judicial Charter and the First Lithuanian Statute . . . . .	92
<i>Manokhin A. A., Tarasov A. E.</i> Pskov Selection of 14 Hierarchal Letters and Defrocking of “Widowed Priests” in 1468. . . . .	104
<i>Pechnikov M. V.</i> Was Pskov Actually a Hub of Heresy at the Close of the 15 <sup>th</sup> Century?. . . . .	118
<i>Ponomareva I. G.</i> Prince Ivan Vasilyevich Striga Obolensky . . . . .	129
<i>Salmina E. V.</i> “Vo yezere lovishcha i isady” (An Attempt at Locating 16 <sup>th</sup> Century Fishing Settlements in the Pskov-Peipsi Basin With the Use of Written Sources and Archaeological Data) . . . . .	145
<i>Avdeev A. G., Donskoy G. G., Kozulya A. S., Radeeva O. N.</i> The Isad on the River Nemolva and Pskovo-Pechersky Monastery in the 17 <sup>th</sup> Century. . . . .	165
<i>Temushev S. N.</i> Map of the Pskov Land . . . . .	184
Information about Autors . . . . .	179